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Informatiesessie “Toeleiding leersteun” (geherlanceerde 
oproep) 
  
30 november 2023 (Teams) 

////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////////// 
 

Hieronder worden de vragen en antwoorden weergegeven die in de informatiesessie aan bod kwamen. 

Bijkomende vragen kunnen via mail gesteld worden aan Caroline Gijselinckx 

(caroline.gijselinckx@ond.vlaanderen.be) met ask.secretariaat@ond.vlaanderen.be in cc. Eventueel 

bijkomende vragen en antwoorden worden in het rood aangeduid.  

 

I. Algemene informatie 
 

De PPT wordt samen met dit verslag op de website onderwijsonderzoek.be gepubliceerd en via mail bezorgd 
aan de geïnteresseerde kandidaten.  

 

II. Vraag en antwoord 
 
Vraag: Gaat het onderzoek over inhoudelijke of procesmatige objectivering? 

Antwoord: Dat kan beide zijn. Dit is afhankelijk van wat er uit het onderzoek naar boven komt en 

van waar er verschillen tussen CLB’s en scholen worden gedetecteerd. Situeren die zich 

bijvoorbeeld eerder in het werk van de scholen, of eerder in de werking van de CLB’s? Afhankelijk 

van de vaststellingen kunnen aanbevelingen naar objectivering eerder betrekking hebben op 

procesmatige of inhoudelijke aspecten, of beide. 

Vraag: Klopt het dat luik 3 vooral gaat over het proces omtrent handelingsgerichte diagnostiek en dat  

Luik 2 gaat om het schooltraject dat gelopen wordt in de fase van brede basiszorg en verhoogde zorg? 

Antwoord: Dat klopt.  

Vraag: Heeft het theoretisch kader betrekking op de organisatie van het onderzoek, of op de toeleiding 

naar de leersteuncentra? 

Antwoord: Het gaat over de toeleiding naar leersteun. Het is belangrijk dat het theoretisch kader 

aanzetten geeft voor hypothesen over waarom die toeleiding zo lijkt toe te nemen: welke factoren 

kunnen hier een rol spelen, wat maakt dat leraren en scholen aangeven dat er nood is aan 
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leersteun, welke maatschappelijke evoluties kunnen een rol spelen bij de toegenomen vraag naar 

leersteun, etc. Dit moet vanuit nationale en internationale onderzoeksliteratuur gekaderd worden 

om van daaruit een model/theoretisch kader te ontwikkelen dat de dataverzameling en -analyse 

zal leiden. De administratieve data zullen een beschrijvende analyse mogelijk maken, maar het is 

belangrijk ook inzicht te geven in statistisch verklarende factoren, samenhang tussen verschillende 

factoren, etc. Een theoretisch kader is belangrijk om deze analyse te sturen en om mogelijke 

verbanden te kunnen verklaren en onderbouwen. Vanuit het kader dienen ook andere 

onderzoeksactiviteiten onderbouwd te worden. Het bepaalt waarom bepaalde data worden 

verzameld, op welke manier dat zal gebeuren (kwalitatief, kwantitatief, bij welke respondenten, 

etc.), hoe die data geanalyseerd zullen worden, etc. Vanuit dit kader moeten de verschillende 

onderdelen van het onderzoek ook goed geïntegreerd worden. Het theoretisch kader stuurt hoe 

resultaten van verschillende werkpakketten met elkaar in verband worden gebracht, hoe ze elkaar 

voeden, etc.  

Vraag: Moet het theoretisch kader al deel uitmaken van het voorstel dat ingediend wordt?  

Antwoord: Ja, dit is een cruciaal aspect in de beoordeling. We vragen om dit voldoende uitgebreid 

aan bod te brengen en te staven met wetenschappelijke referenties. 

Vraag: Welke administratieve data zijn beschikbaar? 

Antwoord: Dit wordt beschreven in het bestek. Algemeen gaat het om kenmerken van scholen, 

CLB’s, personeel van scholen en CLB’s en leerlingen (leeftijd, geslacht, SES, onderwijsniveau, 

schoolloopbaan en -traject, hebben ze ooit een verslag gekregen en zo ja, welk, zijn ze ooit 

overgestapt naar buitengewoon onderwijs en omgekeerd, enzovoort). Vanuit deze data kunnen al 

analyses gedaan worden die inzicht geven in kantelmomenten, evoluties, patronen, tendensen etc. 

Om inzicht te verkrijgen in verklarende factoren en onderliggende processen zal bijkomend 

onderzoek nodig zijn. Hierbij zijn we zeker ook geïnteresseerd in: de verhouding tussen het aantal 

verslagen vs. het aantal effectieve vragen naar leersteun die bij de leersteuncentra terecht komen? 

In welke mate situeren deze vragen voor leersteun zich op het niveau van brede basiszorg of 

verhoogde zorg? 

Vraag: Zijn er data beschikbaar over het aantal aanvragen tot leersteun?  

Antwoord: Deze gegevens moeten bij de leersteuncentra opgevraagd worden. Er zijn vanuit het 

departement geen data beschikbaar over het aantal aanvragen tot leersteun. Ook de CLB’s hebben 

deze informatie niet. CLB’s maken verslagen op die de scholen toelaten om leersteun aan te 

vragen, maar het zijn de scholen die de vraag stellen en de leersteuncentra die ze ontvangen. CLB’s 

kunnen verslagen opheffen als er geen leersteun meer nodig is. In de praktijk wordt een 

leersteuntraject ook wel eens ‘on hold’ gezet als er verwacht wordt dat er later nog leersteun zal 

nodig zijn. Dit is dus geen zwart-wit verhaal.  

Vraag: Is er een 1-op-1 relatie tussen een aanvraag door de school en een verslag van een CLB?  

Antwoord: Neen, een school kan een aanvraag doen, maar een CLB kan tot de conclusie komen 

dat er geen verslag nodig is. Hier zijn geen kwantitatieve data rond beschikbaar, maar dit proces 

kan wel kwalitatief onderzocht worden: wanneer worden handelingsgerichte diagnostische 

trajecten aangevraagd? In welke mate maakt een CLB dan effectief een verslag op? Wanneer doet 

een CLB dat wel en wanneer niet? Welke criteria hanteren ze daarbij en hoe uniform worden die 

gehanteerd? Zijn hier verschillen tussen CLB’s en tussen CLB-medewerkers? 
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Vraag: Is het al duidelijk wie er in de stuurgroep zal zitten?  

Antwoord: Dat zal dezelfde stuurgroep zijn als de stuurgroep die het onderzoek naar de 

leersteuncentra opvolgt.  

Vraag: Het is niet altijd mogelijk om voor elke stap in het onderzoek zicht te geven op de keuzes die in de 

loop van het onderzoek gemaakt zullen worden. Sommige zaken in het onderzoek krijgen immers vorm in 

een iteratief proces.  

Antwoord: Dit is mogelijk en moet dan ook expliciet worden meegegeven in het voorstel. Gelieve 

daarbij wel steeds te verantwoorden waarom dit zo is en hoe dit concreet zal verlopen.  

Vraag: Waar ligt je de grens tussen een expert en een onderaannemer? Moeten experten die betrokken 

zullen worden in het onderzoek al nominatief worden aangegeven?  

Antwoord: Wie echt zal meewerken aan het onderzoek (en vergoed zal worden via het 

onderzoeksbudget) moet op voorhand bekend zijn. Het is belangrijk als je met onderaannemers of 

een consortium werkt dat het duidelijk is welke expertise aan boord is in functie van het 

onderzoek, wie wat zal doen en hoe alles in elkaar past en zal worden gefinancierd en gemanaged. 

We vragen dan ook de CV’s en relevante ervaring van de betrokkenen en nemen dat mee in de 

beoordeling. Experten die niet financieel vergoed worden, kunnen vermeld worden in de 

onderzoeksmethode: wie/welke type experten zal betrokken worden in welke fase van het 

onderzoek, met welk doel en waarom?   

Vraag: In het onderzoek zullen scholen en CLB’s bevraagd moeten worden. Heeft de opdrachtgever 

bepaalde verwachtingen rond het aantal scholen en CLB’s dat gecontacteerd moet worden? Zijn er 

verwachtingen qua bereik?  

Antwoord: Het is belangrijk om tot een representatief beeld te komen op basis van de analyse van 

de administratieve data (m.b.t. scholen, personeel, instellingen, CLB’s, etc.). Deze analyses kunnen 

vervolgens kwalitatief uitgediept worden. Hoe zien, ervaren, interpreteren mensen dit? Welke 

processen spelen hier? Wie doet wat in welke omstandigheden en waarom? Hiervoor moet een 

goede methodiek ontwikkeld en voorgesteld worden. Het is aan de indiener om aan te geven 

hoeveel instellingen daarbij bevraagd zullen worden en om die keuze te onderbouwen.  

Als je (ook) met een survey wil werken om bijkomende informatie te verzamelen, moet in het 

voorstel aandacht zijn voor het steekproefkader: hoeveel scholen zullen worden bevraagd, welke 

type scholen, welke selectiecriteria worden gehanteerd en waarom, wat is de verwachte respons, 

welke responsverhogende maatregelen zullen genomen worden, etc.  Het is aan de indieners om 

een methodiek te ontwikkelen en te onderbouwen in het voorstel.  

Vraag: Luik 2 en 3 vragen inzicht in de verschillende praktijken. Vragen jullie een representatief beeld voor 

Vlaanderen?  

Antwoord: Je kan argumenteren voor onderzoekstechnieken op basis waarvan een representatief 

beeld voor Vlaanderen kan geschetst worden, maar je kan ook werken met een theoretisch goed 

onderbouwde steekproef. Hierbij wordt dan geen representativiteit beoogd, maar wel een 

voldoende diversiteit. Ook hier is het belangrijk om aan te geven op basis van welke criteria de 

selectie gemaakt zal worden en wat de achterliggende logica is.  

 
Vraag: Kan onderzoeksluik 3 best plaatsvinden voor onderzoeksluik 2? 



 

 pagina 4 van 5 

Antwoord: We laten het over aan de indieners om tot een onderbouwd voorstel te komen om de 

onderzoeksvragen te beantwoorden. 

Vraag: Wat met de inbreng van ouders en leerlingen? Het is moeilijk om hier onderbouwde uitspraken 

over te doen en om tot voldoende betrouwbare informatie te komen. Welke verwachtingen heeft de 

opdrachtgever hierrond? 

Antwoord: We laten het over aan de indieners om tot een onderbouwd voorstel te komen om de 

onderzoeksvragen te beantwoorden. De stem van ouders en leerlingen kan op verschillende 

manieren gehoord worden. Als er gewerkt wordt met een survey of focusgroepen moet goed 

aangegeven worden hoe de respondenten zullen geselecteerd worden en welke 

responsverhogende technieken zullen worden ingezet (in het bijzonder ten aanzien van moeilijk 

bereikbare doelgroepen). In casestudies is het belangrijk om alle betrokken actoren zo goed 

mogelijk te bevragen. Een goede selectie van cases is dan essentieel, waarbij gestreefd wordt naar 

voldoende diversiteit.  

Vraag: Zijn er externe experten betrokken geweest bij de opmaak van het decreet leersteun? 

Antwoord: Er zijn onderhandelingen geweest over het decreet. Daarin zijn steeds de sociale 

partners betrokken (onderwijsverstrekkers, onderwijsvakbonden, CLB-sector). Er zijn ook aparte 

consultaties geweest met en er is advies verleend door ouder- en belangenverenigingen, Noozo en 

de Vlor.  

Vraag: Idea Consult zal het onderzoek naar leersteuncentra uitvoeren. Zou het wenselijk zijn om het 

theoretisch kader met hen af te stemmen?  

Antwoord: Dat onderzoek gaat over de werking/organisatie van de leersteuncentra (naar werking, 

schaalgrootte, werkdruk en planlast). Dit onderzoek gaat over de fase die daaraan vooraf gaat en 

vraagt dus andere theoretische kaders. Hier is een theoretisch kader nodig dat gaat over de 

processen van toeleiding naar leersteun en de factoren die daarbij een rol spelen op verschillende 

niveaus en bij verschillende betrokken partijen.  

Vraag: De toeleiding is toch gerelateerd aan de doelstellingen die een leersteuncentrum heeft, aangezien 

leerlingen met een bepaalde problematiek naar een leersteuncentrum gestuurd worden?  

Antwoord: Er wordt steeds gekeken naar de onderwijs- en ondersteuningsbehoeften van de 

leerling, de leerkrachten en de school. Op basis van die noden wordt er beslist of er leersteun 

nodig is. Die leersteun is niet alleen voor de leerling, maar steeds ook gericht op de school en het 

leerkrachtenteam dat die leerling moet begeleiden.  

Inzichten uit het rapport over de evaluatie van het ondersteuningsmodel (rapport o.l.v. Elke Struyf) 

waren van belang voor het leersteunmodel en kunnen zeker ook worden meegenomen.  

Vraag: Is de opdrachtgever beschikbaar voor vragen tijdens de kerstvakantie? Wie kan er best 

gecontacteerd worden in die periode? 

Antwoord: Tussen Kerst en Nieuwjaar zijn wij niet bereikbaar. De tweede week van de 

kerstvakantie zullen vragen wel beantwoord worden. Vragen mogen steeds via mail bezorgd 

worden aan Caroline (caroline.gijselinckx@ond.vlaanderen.be), zij zal de mailbox monitoren en de 

vragen indien nodig doorsturen naar de betrokken collega’s. Graag ook steeds het algemene 

mailadres van het secretariaat in cc zetten. Ter info: onze afdeling is van naam veranderd: van 

SBO (Strategische Beleidsondersteuning) naar ASK (Afdeling Strategie en Kennis). 
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Dienovereenkomstig is ook het mailadres van het secretariaat van onze afdeling ondertussen 

aangepast. Beide mailadressen (sbo.secretariaat@ond.vlaanderen.be en 

ask.secretariaat@ond.vlaanderen.be) zijn in gebruik en zijn aan elkaar gelinkt.  

mailto:sbo.secretariaat@ond.vlaanderen.be
mailto:ask.secretariaat@ond.vlaanderen.be

